
PLE DE L’AJUNTAMENT                                                               ACTA NÚM. 2/2009 
 
 
ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA CELEBRADA PEL PLE  DE L ’AJUNTAMENT 
DEL DIA 25 DE FEBRER DE 2009.-  
 
A Roda de Barà a vint-i-cinc de febrer de 2009, essent les vint hores es reuniren  a la 
Sala de Plens de l’Ajuntament de Roda de Barà els senyors Maria Teresa Huerta 
Hortelano, Francesca Margarit Ubach, Guillem Millán Alarcón, Íngrid Virgili Garriga, 
José Luís Moreno López, Pedro Figueiredo de Jesús, Francisca González Fernández, 
Pere Compte Coca, Misericòrdia Virgili Biosca, José Antonio Donoso Gutiérrez, Pere 
Virgili Domínguez, Rosario Izquierdo García i Antonio Mondejar Saiz, membres tots 
ells del Ple de l’Ajuntament i assistint el sotasignant Secretari de la Corporació en Jordi 
Reina i Gelabert i la Sra. Montserrat Cunillera Busquets, interventora de l’Ajuntament, 
a objecte de celebrar sessió ordinària de l’Ajuntament  prèviament convocada per avui. 
 
S’inicia la sessió amb els següents punts de l’ordre del dia: 
 
A) ASSUMPTES SOBRE ELS QUE CAL ADOPTAR RESOLUCIÓ.  
  
1.- APROVACIÓ DE L’ ACTA ANTERIOR. 
 
Es sotmet a aprovació l’acta número 1 de 23 de gener de 2009. 
 
Posteriorment, amb el vot a favor dels membres del Grup Municipal del Partit dels 
Socialistes de Catalunya na Maria Teresa Huerta Hortelano, José Luís Moreno López, 
Íngrid Virgili Garriga, Francesca Margarit Ubach, Guillem Millán Alarcón amb el vot a 
favor dels membres del Grup Municipal del Partit Popular de Catalunya en Pedro 
Figueiredo de Jesús i Francisca González Fernández i el vot a favor dels membres del 
Grup Municipal de Convergència i Unió en Pere Compte Coca, José Antonio Donoso 
Gutiérrez, Rosario Izquierdo García, Antonio Mondejar Saiz, Misericordia Virgili Biosca 
i Pere Virgili Domínguez l’acta  anterior s’aprova per unanimitat. 
 
2.- RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDIT 1/2009.  
 
El Secretari de la Corporació procedeix a llegir el dictamen de la comissió informativa 
que diu el següent: 
 
1. Mitjançant provisió de l’Alcaldia de data 13 de febrer es disposa que atesa la 

proposta formulada pel Regidor delegat d’Hisenda referida a la necessitat d’imputar a 

l’exercici corrent obligacions derivades del subministrament de béns i serveis dutes a 

terme en l’exercici 2006 i 2007 la factura de les quals es va presentar l’exercici 2008 i 

que no varen ser imputades en el seu moment, i per tant s’incoï l’oportú expedient de 

reconeixement extrajudicial de crèdit i s’emeti pels serveis tècnics i per intervenció els 

informes corresponents. 



2. L’anterior equip de govern va efectuar despeses sense la consignació 

pressupostaria adequada i suficient, i sense seguir la tramitació legalment establerta 

per la normativa de contractació de les Administracions Públiques. 

Tanmateix, el tècnic competent en  serveis tècnics confirma que aquesta prestació de 

serveis es va dur a terme i ha conformat les factures presentades i ha emès informe al 

respecte. 

 

3. Les factures, objecte d’aquest expedient de reconeixement extrajudicial de crèdit 

corresponen a: 

-  L’empresa Electro Cymar SCP  per un import global de 40.666,44€ . Essent la 

relació de factures la següent: 

Fra. Núm. 07-117  per un import de 10.372,02€ 

Fra. Núm. 07-121  per un import de 6.092,55€ 

Fra. Núm. 07-122 per un import de 12.254,82€ 

Fra. Núm. 07-123 per un import de 6.644,69€ 

Fra. Núm.07-133 per un import de 5.302,36€ 

- L’empresa Serralleria-manyeria Rovira per un import global de 20.803,44€. Essent la 

relació de factures la següent: 

Fra. Núm. 35-2007 per un import de 10.978,24€ 

Fra. Núm. 34-2007 per un import de 9.825,20€ 

 

4. Entre les obligacions sense crèdit reconegudes figuren dos grups de factures:  

a) les que no superen individualment les xifres que s’estableixen per als contractes 

menors, per als que no consta que se hagués incoat en el seu moment expedient 

algun ni acte interventor de fiscalització formal i material de la despesa i  

b) les que superen les xifres que s’estableixen per a contractes menors, per a les que 

tampoc no consta que se hagués incoat en el seu moment expedient de contractació ni 

acte efectuat interventor de fiscalització prèvia. 

 

5. Sol·licitat informe al Servei Jurídic municipal aquest manifesta que no li consta que 

s’hagués incoat en el seu moment expedient de contractació pels serveis abans 

indicats -i que s’acredita pels òrgans gestors van ser prestats i que són objecte 

d’aquest expedient-, amb les formalitats que per els mateixos preveu el Text Refós de 



la Llei de Contractes de les Administracions Públiques. Per tant es tracta d’una 

despesa adquirida sense haver seguit el procediment legalment establert. D’altra 

banda consta en l’informe del Tècnic municipal del departament de Serveis  que durant 

l’exercici 2006, el mes de febrer l’empresa Cimar Scp va presentar per a dur a terme 

les instal·lacions elèctriques dels espais de l’Ajuntament ubicats a l’avinguda de 

l’Avenc un pressupost per un import de 26.880,68€, i que es van dur a terme les 

tasques corresponents a les factures presentades. 

 

És, per tant, necessari fer esment tal i com consta en l’informe del tècnic municipal que 

tres de les factures, la 07-117 per un import de 10.372,02€, la 07-121 per un import de 

6.092,55€ i la 07-122 per un import de 12.254,82€ es corresponen a un projecte que 

supera les xifres o imports que s’estableixen per els contractes menors en la normativa 

general sobre contractació administrativa recollida pel RDL 2/2000, de 16 de juny, pel 

qual s’aprova el Text Refós de la Llei 13/1985, de 18 de maig, de Contractes de les 

Administracions Públiques (en endavant TRLCAP) –vigent en el moment en que es va 

realitzar la prestació- circumstància per la qual i en el seu moment procedimental, calia 

haver efectuat una contractació per els serveis prestats i s’hauria d’haver seguit els 

tràmits previstos en el Text Refós de la Llei de Contractes de les Administracions 

Públiques, així com allò previst en matèria de fiscalització i comptabilitat pel TRLRHL. 

Val a dir que només la factura núm. 07-122 ja  supera individualment aquest import. 

 

6.- Segons posa de manifest la intervenció municipal no consta que s’hagués efectuat, 

en el moment procedimental oportú, acte interventor de fiscalització prèvia en els 

termes continguts en els articles 11 del TRLCAP i 214, següents i concordants del 

TRLRHL. Cal incidir en què la intervenció de la despesa suposa un dictamen preceptiu 

i vinculant. 

 

7. Respecte de la resta de factures contingudes a la proposta es fa constar que les 

mateixes es sotmeten a reconeixent extrajudicial de crèdit per respondre a obligacions 

adquirides a exercicis anteriors al 2009 i en les quals o bé es va ometre el requisit 

d’acordar el compromís de despesa o bé no es pogueren aprovar per falta de 

consignació pressupostària. Per tant, es tracta també de despeses adquirides sense 

haver seguit el procediment legalment establert. 



 

8. Consta en l’informe emès per la Interventora municipal, entre d’altres extrems que: 

“Quant al fet que les factures manquessin de consignació pressupostària, s’ha de tenir 

en compte que el principi d’anualitat pressupostària, recollit amb caràcter general a 

l’article 176.1 del TRLRHL, admet l’excepció prevista en l’apartat 2.b) de l'esmentat 

article, i tenint en compte que es tracta de despeses sense consignació 

pressupostària, s’ha d’analitzar el sentit de l’expressió "degudament adquirits" 

contemplat en el mateix i la incidència que sobre la mateixa fa l’article 176.1 en relació 

amb el 173.5 del TRLRHL i 25.2 del Reial Decret 500/1990, doncs d’acord amb 

aquests preceptes, les obligacions contretes sense crèdit pressupostari, amb exclusió 

d’aquelles nascudes de la Llei, estan afectades per un vici de nul·litat absoluta. 

 

En virtut del disposat a l’article 173.5 del TRLRHL "no podran adquirir-se compromisos 

de despesa per quantia superior a l'import dels crèdits autoritzats en els estats de 

despeses, sent nuls de ple dret els acords, resolucions i actes administratius que 

infringeixin la norma expressada, sense perjudici de les responsabilitats a què hi hagi 

lloc". 

Així, d’acord amb aquest precepte, les obligacions contretes sense crèdit 

pressupostari, amb exclusió d’aquelles nascudes de la Llei, estan afectades per un vici 

de nul·litat absoluta. 

 

Ara bé, els compromisos adquirits en virtut d’un acte voluntari de l'Administració amb 

contravenció de l'article 173.5, si bé no fa néixer l’obligació, tenen certs efectes 

jurídics. 

En efecte, el particular que s'ha relacionat amb ella de bona fe no pot quedar en 

indefensió per aquesta causa, entrant en joc els principis de responsabilitat de 

l'Administració. 

 

En aquest sentit, pot afirmar-se que, afectada una obligació pel disposat a l’article 

173.5 i declarada la nul·litat de tal compromís de despesa és procedent reposar les 

actuacions al moment anterior a la producció de tal vici. Bé pot ocórrer que el particular 

que actua de bona fe, hagi complert la prestació al seu càrrec, en el cas del qual 

caldria, restituir-lo, de ser possible, la mateixa, pel que, en tal supòsit, l’obligació, al 



principi de caràcter voluntari, es convertiria en una obligació ex lege a través del 

mecanisme de la responsabilitat, traduint-se en una reclamació d’indemnització per 

danys i perjudicis. Podria succeir, així mateix, que la prestació executada pel particular 

que actua de bona fe no fos restituible, en el cas del qual podria significar fins i tot una 

acció per enriquiment sense causa. 

 

De tot l'anterior pot desprendre’s que si bé l’obligació voluntària adquirida amb 

contravenció de l’article 173.5 del TRLRHL no pot entendre’s degudament adquirida, 

l’obligació ex lege en què es transforma a instàncies del creditor de bona fe sí pot 

considerar-se degudament adquirida i, en conseqüència, les nascudes en exercicis 

anteriors poden imputar-se al corrent, prèvia l’habilitació de crèdit suficient.” I que 

“considera que cal concloure que el reconeixement d’obligacions sense crèdit 

pressupostari suposa l'incompliment dels procediments establerts al Reial Decret 

500/1990 i les mateixes Bases d'Execució del Pressupost. 

 

Aquesta pràctica comporta un incompliment de l'establert a l'article 173.5 del Text 

Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals segons el qual, qualsevol acord, 

resolució o acte administratiu que originés un compromís de despesa per import 

superior al dels crèdits autoritzats en els estats de despeses, serà nul de ple dret. 

 

Si bé, de la interpretació dels articles. 26.2.c) i 60.2 del Reial Decret 500/1990 pot 

desprendre's que, previ reconeixement per part del Ple, poden aplicar-se al Pressupost 

vigent despeses realitzades en exercicis anteriors, s'ha d'entendre que aquesta 

excepció es contempla per validar situacions puntuals irregulars i no com una 

possibilitat regulada per realitzar sistemàticament despeses sense la suficient 

consignació pressupostària, o sense la preceptiva reserva de crèdit degut que aquesta 

pràctica vulnera el principi general pressupostari respecte al caràcter limitador dels 

crèdits per a despeses. 

 

Ultra l’exposat, i per tal d’evitar el perjudici de tercers aliens a l’Administració a qui han 

prestat el servei, s’informa FAVORABLEMENT l’expedient de reconeixement 

extrajudicial de crèdits 1/2009.” 

 



 9.  Atès el preceptuat pels articles 176 i següents de la Llei 47/2003,de 26 de 

novembre, General Pressupostària, i de l’article 38  i concordants de la Llei Orgànica 

2/1982, de 12 de maig del Tribunal de Comptes caldrà incoar un expedient informatiu 

per discernir si existeixen responsabilitats per part de l’equip de Govern anterior. 

 

FONAMENTS DE DRET 

La legislació que regula els reconeixements extrajudicials de crèdit per les Entitats 

Locals es conté, fonamentalment, en les següents disposicions: 

- Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les Bases del Règim Local. 

- Reial Decret Legislatiu 781/1986, de 18 d’abril, pel qual s’aprova el Text Refós de les 

disposicions legals vigents en matèria de Règim Local. 

- Reial Decret 1174/ 1987, de 18 de setembre, pel qual es regula el Règim Jurídic dels 

funcionaris d’administració Local amb habilitació de caràcter nacional. 

- Reial Decret 500/1990, de 20 d’abril, que desenvolupa el Capítol primer del Títol sisè 

de la Llei 39/1988, de 28 de desembre, Reguladora de les Hisendes Locals. 

- Reial Decret Legislatiu 2/2000, de 16 de juny, pel qual s’aprova el Text Refós de la 

Llei de Contractes de les Administracions Públiques (vigent en el moment de produir-

se la prestació dels serveis objecte d’aquest expedient).  

- Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el Text Refós de la 

Llei Reguladora de les Hisendes Locals. 

- Llei 47/2003, de 26 de novembre General pressupostaria. 

- Llei Orgànica 2/1982, de 12 de maig del Tribunal de Comptes. 

Per tot això, aquesta Comissió Informativa d´Hissenda , Promoció Econòmica i 
Educació , amb el vot a favor dels membres del Grup Municipal del Partit del 
Socialistes de Catalunya, Sra. Íngrid Virgili Garriga i Sra. Francesca Margarit Ubach, 
el vot a favor del representat del Grup Municipal del Partit Popular de Catalunya, Sra. 
Francisca González Fernández i l’abstenció dels membres del Grup Municipal de 
Convergència i Unió, Sr. Pere Compte i Coca  i el Sr. José Antonio Donoso Gutiérrez , 
per majoria, proposa al Ple de l’Ajuntament, l’adopció dels següents acords: 

 

PRIMER : Aprovar l’expedient de reconeixement extrajudicial de crèdit número 1/2009, 

per import de 61.469,88 €. 

SEGON : Incoar un expedient informatiu per discernir si existeixen responsabilitats per 

part de l’equip de Govern anterior en base al preceptuat per el preceptuat pels articles 

176 i següents de la Llei 47/2003,de 26 de novembre, General Pressupostària, i de 



l’article 38  i concordants de la Llei Orgànica 2/1982, de 12 de maig del Tribunal de 

Comptes. 

 

La Sra. Alcaldessa dona la paraula al Sr. José Antonio Donoso en nom i representació 
del Grup de Convergència i Unió, el qual manifesta el següent: 
 
“ Votarem a favor, però farem l’explicació del vot. Ens ha costat d’entendre el dictamen 
i els informes dels tècnics. Aquestes factures es van entrar a finals de 2007 i tenen 
registre d’entrada de gener de 2008 i són d’uns industrials d’aquí de Roda de Barà per 
feines fetes a quatre locals d’aquí de Roda de Barà. Tots els imports que el Sr. 
Secretari a llegit abans venen de factures provocades d’una feina que tenia pressupost 
(l’arreglo del local dels “Aires del Sur” l’ampliació del PIJ i del Casal d’avis), s’han 
produït uns extres, però no entenem perquè arriben al octubre o novembre de 2007 i 
es registren d’entrada al gener de 2008 i encara estan donant voltes. Desprès d’un any 
donant voltes munten aquest dictamen (un reconeixement extrajudicial de deute), que 
dient-lo així per la radio sembla que algú hagi pres alguna cosa, i no és el cas. 
Aquelles obres les va fer la brigada municipal i els industrials que van intervindre vam 
procurar que fossin d’aquí de Roda i moltes d’aquestes factures són d’extres que van 
sorgir i no es podien contemplar. Avui en Junta de portaveus m’han dit que no s’han 
pagat perquè les volien comprovar, però és que aquets industrials porten un any 
esperant que els hi paguin les factures. 
 
I també dir a la Sra. Interventora que si a partir d’ara farem tot aquest criteri 
d’adjudicacions i farem expedients extrajudicials, totes les factures que no s’hagin 
pagat en 2008 haurien de tindre el mateix procediment. 
 
Votarem a favor perquè aquests industrials puguin cobrar”. 
 
La Sra. Alcaldessa dona la paraula a la Sra. Interventora la Sra. Montserrat Cunillera i 
Busquets que manifesta el següent: 
 
“Comentar que el criteri que aquesta intervenció anirà aplicant serà aquest, però que 
no només amb factures no pagades, sinó d’aquelles que no tenien ni contracte ni 
reserva de crèdit efectuada”. 
 
   
La Sra. Alcaldessa dona la paraula a la Presidenta de la Comissió d’hisenda la Sra. 
Íngrid Virgili que manifesta el següent: 
 
“Dir que si es van fer reformes haurien d’haver pensat en el sostre del PIJ que ha 
quedat ple de goteres i si comencem a dir sortiran moltes més coses. Hem trigat tan 
de temps perquè tal com diu la llei la tramitació del expedient s’ha de fer quan no 
generi cap perjudici ni cap limitació de les atencions del exercici corrent. Després dir 
que la voluntat d’aquest equip de govern és pagar les factures, però al expedient teniu 
dos informes de la jurista d’aquest ajuntament que diuen que no hi ha cap contracte 
d’aquestes obres i com ve sabràs havent estat regidor d’hisenda s’ha de tindre 
contracte i vinculat a això una fiscalització de crèdit i això aquí no hi era. També t’he de 
dir que amb el forat de quinze milions d’euros que ens veu deixar hi ha molta feina a 



fer cada dia, i clar que volem pagar però seguint el procediment que s’ha de fer perquè 
això forma part de la legalitat i de la transparència que ens dieu que no tenim”. 
 
El Sr. José Antonio Donoso pren la paraula dient: 
 
“Les goteres poden haver sorgir desprès o podien haver coses que tenien prioritat i els 
criteris de prioritat el marcaven nosaltres. Vostè mateixa ha reconegut que el PIJ va 
quedar molt maco hi felicitat pel Departament de la Generalitat. Després dir que o 
vostè o a l’Estat de Comptes que ens ha portat avui s’han inventat xifres, perquè 
nosaltres no els hem deixat quinze milions d’euros de deute, li dic que hi havia dotze 
milions i pico i quatre són de les obres d’urbanització del Eixample”. 
 
La Sra. Alcaldessa pren la paraula manifestant: 
 
Qualsevol tramitació de qualsevol expedient no pot entorpir el dia a dia de 
l’administració, i si hem trigat més o menys ha estat per aquest motiu i s’ha iniciat quan 
hem estimat oportú per poder pagar aquestes factures i no s’havia fet abans perquè 
les factures no havien seguit el tràmit normal. 
 
Posteriorment, amb el vot a favor dels membres del Grup Municipal del Partit dels 
Socialistes de Catalunya na Maria Teresa Huerta Hortelano, José Luís Moreno López, 
Íngrid Virgili Garriga, Francesca Margarit Ubach, Guillem Millán Alarcón amb el vot a 
favor dels membres del Grup Municipal del Partit Popular de Catalunya en Pedro 
Figueiredo de Jesús i Francisca González Fernández i el vot a favor dels membres del 
Grup Municipal de Convergència i Unió en Pere Compte Coca, José Antonio Donoso 
Gutiérrez, Rosario Izquierdo García, Antonio Mondejar Saiz, Misericòrdia Virgili Biosca 
i Pere Virgili Domínguez el dictamen anterior es aprovat per unanimitat. 
 
3.- APROVACIÓ INICIAL DEL REGLAMENT D’ OCUPACIÒ DE VIA PÚBLICA.- 
 
El Secretari de la Corporació procedeix a llegir el dictamen de la comissió informativa 
que diu el següent: 
 
Aquest municipi no disposa de cap normativa específica reguladora dels diferents 
aprofitaments que es desenvolupen als espais públics, de forma que, tret de petites 
referències existents a l’ordenança de policia i bon govern, aquests usos han de regir-se 
actualment per la normativa general (el reglament de patrimoni), que òbviament no pot 
donar resposta a moltes de les necessitats evidenciades, ni regula aspectes concrets, no 
per això menys importants, com ara el de l’estètica de les instal·lacions desmuntables 
permeses als carres o les distàncies de separació entre elles.   
 
Resulta, per tant, necessari elaborar una regulació que permeti ordenar l’ús que es fa 
dels espais públics, tant general com especial o privatiu, amb finalitat de tenir els 
instruments necessaris per fer de les nostres places i carrers espais de convivència, 
millorant-se l’escena urbana i harmonitzant l’activitat comercial i turística. 
 
S’ha examinat la Ordenança reguladora de l’ocupació de les vies i dels espais destinats a 
l’ús públic, així com els informes obrants a l’expedient. 
 



La Corporació té potestat per a dictar Ordenances i Reglaments en matèria de la seva 
competència, complint la Ordenança objecte del present dictamen amb la legalitat vigent i 
amb la finalitat pretesa d’establir una reglamentació de la ordenació dels espais d’ús 
públic. 

Per tot això, aquesta Comissió Informativa d´Hisenda , Promoció Econòmica i 
Educació , amb el vot a favor dels membres del Grup Municipal del Partit del 
Socialistes de Catalunya, Sra. Íngrid Virgili Garriga i Sra. Francesca Margarit Ubach, 
el vot a favor del representat del Grup Municipal del Partit Popular de Catalunya, Sra. 
Francisca González Fernández i l’abstenció dels membres del Grup Municipal de 
Convergència i Unió, Sr. Pere Compte i Coca  i el Sr. José Antonio Donoso Gutiérrez , 
per majoria, proposa al Ple de l’Ajuntament, l’adopció dels següents acords: 
 
PRIMER.-  Aprovar inicialment la Ordenança reguladora de l’ocupació de les vies i dels 
espais destinats a l’ús públic. 
 
SEGON.- Establir un període d’informació pública mitjançant publicació de l’anunci relatiu 
a l’acord d’aprovació inicial en el Butlletí Oficial de la Província de Tarragona i donar 
audiència als que puguin resultar interessats durant un període de 30 dies per a que 
puguin presentar al·legacions i suggeriments les quals s’hauran de resoldre per la 
Corporació. En el supòsit de no produir-se aquestes al·legacions, la Ordenança es 
considerarà definitivament aprovada. 
 
La Sra. Alcaldessa dona la paraula al Sr. José Antonio Donoso en nom i representació 
del Grup de Convergència i Unió, el qual manifesta el següent: 
 
Aquest matí en parlat en Junta de portaveus que a la nostra proposta faríem algun 
tipus d’esmena sobre l’unificació de criteris estètics sobre els tendalls i els tancaments 
de seguretat, veig que el dictamen no recull res ni han fet cap proposta. 
 
La Sra. Alcaldessa pren la paraula dient:  
 
Ens comprometem a estudiar-ho i veure les diferents possibilitats. 
 
Posteriorment, amb el vot a favor dels membres del Grup Municipal del Partit dels 
Socialistes de Catalunya na Maria Teresa Huerta Hortelano, José Luís Moreno López, 
Íngrid Virgili Garriga, Francesca Margarit Ubach, Guillem Millán Alarcón amb el vot a 
favor dels membres del Grup Municipal del Partit Popular de Catalunya en Pedro 
Figueiredo de Jesús i Francisca González Fernández i el vot a favor dels membres del 
Grup Municipal de Convergència i Unió en Pere Compte Coca, José Antonio Donoso 
Gutiérrez, Rosario Izquierdo García, Antonio Mondejar Saiz, Misericòrdia Virgili Biosca 
i Pere Virgili Domínguez el dictamen anterior es aprovat per unanimitat. 
 
4.- APROVACIÓ INICIAL DEL MAPA  ACÚSTIC DE RODA DE BARÀ .- 
 
El Secretari de la Corporació procedeix a llegir el dictamen de la comissió informativa 
que diu el següent: 

La llei 16/2002, de soroll estableix al seu article 10 la obligació dels ajuntaments 
d’elaborar un mapa de capacitat acústica amb els nivells d’immissió dels emissors 



acústics ubicats a zones urbanes o nuclis de població als efectes de determinar la 
capacitat acústica del territori mitjançant l’establiment de zones de sensibilitat  
acústica en l’àmbit de Roda de Barà.  

En desenvolupament d’aquest article, el decret 245/2005, de 8 de novembre, fixa els 
criteris d’elaboració dels mapes de capacitat acústica. 

L’objectiu del mapa de capacitat acústica és definir els nivells màxims d’emissió de 
soroll per cada carrer de Roda de Barà, definició que es realitza a partir de les 
condicions reals del municipi. El mapa divideix el territori en diferents zones de 
sensibilitat acústica i a cada zona se li assigna un nivell límit d’emissió de soroll, fixat 
com a objectiu de qualitat.  

La zonificació del territori es fa en funció de l’ús urbanístic, de l’existència 
d’infraestructures de transport o d’equipaments i tenint en compte la realitat sonora 
existent. D’aquesta forma, el mapa de capacitat  acústica delimita el municipi en 3 
zones de sensibilitat acústica: zona de sensibilitat acústica alta (A), zona de 
sensibilitat acústica moderada (B) i zona de sensibilitat acústica baixa (C), amb 
l’objectiu d’establir els objectius de qualitat, és a dir, fixar la capacitat del municipi pel 
que fa al soroll. 

L’àmbit d’anàlisi de l’estudi és principalment el nucli urbà, però també zones de sòl no 
urbanitzable en les que es desenvolupen activitats (zones d’acampada principalment) 
on es té en compte les seves característiques, com per exemple: superfície, número 
d’habitants, proximitats a àrees amb elevada activitat econòmica, la mobilitat – 
utilització de transport públic o privat i vies d’accés a la població. 
 
Aquest mapa, per tant,  ha de permetre posar condicions o limitacions en l’ús del 
territori a fi de preservar la qualitat de l’ambient sonor de la població.  

Per part de l’empresa ACUSTICA APLICADA, SL s’ha elaborat el mapa de capacitat 
acústica de Roda de Barà d’acord amb les prescripcions establertes al decret 
245/2005, de 8 de novembre i a la llei  16/2002, de soroll. 

S’ha emès informe tècnic de l’enginyer tècnic municipal  

Per tot això, aquesta Comissió Informativa d’Urbanisme, Serveis i Medi ambient, amb 
el vot a favor dels membres del Grup Municipal del Partit del Socialistes de Catalunya, 
Sra. Íngrid Virgili Garriga i Sra. Francesca Margarit Ubach, el vot a favor del 
representat del Grup Municipal del Partit Popular de Catalunya, Sr. Pedro Figueiredo 
de Jesús i el vot a favor dels membres del Grup Municipal de Convergència i Unió, Sr. 
Pere Virgili Domínguez i Sra. Misericòrdia Virgili Biosca, per unanimitat, proposa al Ple 
de l’Ajuntament, l’adopció dels següents acords: 
 

PRIMER.- Aprovar inicialment el mapa de capacitat acústica de Roda de Barà 
elaborat d’acord amb les prescripcions establertes al decret 245/2005, de 8 de 
novembre i a la llei  16/2002, de soroll. 
 
SEGON.- Sotmetre a informació pública durant el termini de trenta dies mitjançant 
publicació d’anunci en el Butlletí Oficial de la Província de Tarragona, en el Diari Oficial 



de la Generalitat de Catalunya,  en el taulell d’anuncis de la Corporació, d’acord amb el 
que disposen els articles 235.2) del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual 
s’aprova el text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya i el 37 del 
Reglament d’activitats, obres i serveis dels ens locals, a fi que es pugui examinar i 
presentar les al·legacions i suggeriments que es considerin adients. 
 
Transcorregut el termini d’informació pública sense que s’hagin presentat 
reclamacions, l’acord d’aprovació inicial s’entendrà definitivament aprovat sense 
necessitat de cap nou acord. 
 
La Sra. Alcaldessa dona la paraula al Sr. José Antonio Donoso en nom i representació 
del Grup de Convergència i Unió, el qual manifesta el següent: 
 
Votarem a favor però ens agradaria que tinguessin en compte que quan es va elaborar 
aquest projecte l’ AVE encara no funcionava per això s’hauria de fer un estudi de com 
afecta el soroll a la zona del costat ara que ja funciona. 
 
La Sra. Alcaldessa pren la paraula i manifesta: 
 
Ho tindrem en compte. 
 
Posteriorment, amb el vot a favor dels membres del Grup Municipal del Partit dels 
Socialistes de Catalunya na Maria Teresa Huerta Hortelano, José Luís Moreno López, 
Íngrid Virgili Garriga, Francesca Margarit Ubach, Guillem Millán Alarcón amb el vot a 
favor dels membres del Grup Municipal del Partit Popular de Catalunya en Pedro 
Figueiredo de Jesús i Francisca González Fernández i el vot a favor dels membres del 
Grup Municipal de Convergència i Unió en Pere Compte Coca, José Antonio Donoso 
Gutiérrez, Rosario Izquierdo García, Antonio Mondejar Saiz, Misericòrdia Virgili Biosca 
i Pere Virgili Domínguez el dictamen anterior es aprovat per unanimitat. 
 
B) CONTROL DE LA RESTA D’ÒRGANS DE LA CORPORACIÓ.  
 
1.- DONAR COMPTE DELS DECRETS DICTATS PER L’ALCALDIA. 
 
La Sra. Alcaldessa dona compte dels decrets dictats per l’alcaldia del núm. 
2008001788 de 1 de desembre de 2008 al núm. 2009000073 de 30 de gener de 2009. 
 
Els membres del Ple es donen per assabentats. 
 
2.- PRECS I PREGUNTES. 
 
La Sra. Alcaldessa dona la paraula al Primer Tinent d’Alcalde el Sr. Pedro Figueiredo 
en relació a les preguntes formulades a l’últim Ple pel portaveu del Grup Municipal de 
Convergència i Unió. 
 
El Sr. Pedro Figueiredo manifesta el següent: 
 
En resposta a la pregunta sobre la Carrerada de Santa Coloma dir que estem 
treballant i esgotant les vies més diplomàtiques per arribar a un acord que sigui el més 



satisfactori possible per totes les parts i aquesta Corporació actuarà amb la 
contundència que la Llei pugui donar al nostre abast per tal de donar solució a aquest 
problema. 
 
La Sra. Alcaldessa dona la paraula al Regidor d’hisenda el Sr. José Luís Moreno que 
manifesta el següent: 
 
“Primero quiero aclarar que en el último Pleno Ordinario ustedes dijeron que las 
afirmaciones que se hicieron desde esta regiduría en el tema de unos seguros eran 
falsas, y con las pruebas que hay les puedo asegurar que se han pagado seguros 
desde este ayuntamiento sin tener coche, y cualquier persona pude pasar a 
comprobarlo, incluido usted por qué se le dio alguna copia y lo que se hizo fue 
mencionar solo el contrato por responsabilidad civil y no mencionó el coche que si 
estaba dado de baja. 

 
En segundo lugar decir que en este ayuntamiento toda la flota de coches estaba 
contratada con Seguros Bilbao con lo que ello conlleva, además de que admitieron 
que se contrataban también seguros de responsabilidad civil con los mismos seguros. 
En el año 2007 se contrataron seguros por más de 44.000 mil euros, y queda mal que 
hasta que aparecieron determinadas personas como la Sra. Rosario Izquierdo o el 
señor Giner que eran representantes de Seguros Bilbao se contrataran pocos seguros 
con Seguros Bilbao y a partir de entonces se empezaran a contratar seguros con ellos. 

 
En tercer lugar con relación al último Pleno se dijeron una serie de mentiras sobre todo 
en lo que hace referencia al Capítulo I, por ejemplo es mentira que subiera un millón y 
medio o dos millones, también saben y eso es demagogia que en el 2008 el mayor 
aumento fue por qué se tuvieron que hacer más de once traslados de policías 
equiparando con las policías del entorno siendo este uno de los temas que más 
encareció el Capítulo I, además de avanzar un acuerdo que habían tenido laboral con 
los trabajadores que se tenía que consolidar en 2011 y lo avancemos al 2008. Con lo 
que no nos pueden dar lecciones, porqué desde la regiduría que usted llevaba en el 
año 2003 hubo un veintisiete por ciento de aumento, eso sin contar que ha 
determinado personal lo incorporaron al Capítulo 6 de inversión como material 
fungible, con lo que seguramente el porcentaje sería mucho mayor que un veintisiete 
por ciento, en 2004 hubo una subida de un siete ochenta y ocho, en el 2005 del 
veintiuno sesenta y cinco, en 2006 del trece noventa y ocho, en el 2007 del dieciséis 
cuarenta y dos y no se habían adoptado todos los aumentos o acuerdos con la plantilla 
que se hizo en 2008 subiendo un veintiuno por ciento que comparado con 2007 era 
considerable pero muy parecido a los aumentos e incrementos que habían hecho en el 
gobierno del que usted era responsable de hacienda. 

 
Y por último lo que le prometí en el último Pleno de traer la muestra o la prueba de que 
cobraban 2125 euros haciendo la relación de los datos y cuando se pagó, y espero 
que este dinero, si no hay actas lo devuelvan:  

 
José Antonio Donoso Gutiérrez, Pere Virgili Domínguez, Rosario Izquierdo García 
y Antonio Mondejar Saiz, mes de julio 2.120 euros cada uno, la transferencia se 
realizó el 2 de agosto de 2007 con un coste total de 8.480 euros (352.000 ptas), en 
agosto se hicieron 25 reuniones de trabajo con transferencia de 8.500 euros 



(1.414.000 ptas) el 30 de agosto de 2007, el mes de septiembre 12 reuniones de 
trabajo a 1.400 euros cada uno,  transferencia de (232.000 ptas) el 4 de octubre de 
2007. En total en dos meses y medio, transferencia de 22.580 euros (3.756.996 
ptas). 

 
Le pasaré todos los datos para que haga las reclamaciones pertinentes y nosotros 
haremos el requerimiento oficial con la petición de que se devuelvan las cantidades de 
las reuniones que no se han realizado. De momento las actas no han aparecido, y hay 
un certificado del Sr. Secretario diciendo que no le consta que se haya levantado 
ningún acta en ninguna de las reuniones. Nosotros nos aprobamos los sueldos 
públicamente en un Pleno y no escondemos lo que los compañeros cobran a nivel de 
reuniones.        
 
La Sra. Alcaldessa dona la paraula al Sr. José Antonio Donoso en nom i representació 
del Grup de Convergència i Unió, el qual manifesta el següent: 
 
Vostè fiscalitza a l’anterior govern en lloc de governar vostè, de les assegurances la 
Sra. Alcaldessa ens va donar unes fotocòpies que no eren els rebuts que em va dir 
que em donaria i encara a dia d’avui no m’ha donat. Després dir que Seguros Bilbao fa 
disset anys que fa assegurances per l’Ajuntament i la Sra. Regidora feia dos anys que 
va entrar i feia les assegurances perquè no hi havia cap agència més. Del Capítol 6 li 
agrairia poder veure que hi anaven imputades algunes nòmines. Sobre el tema dels 
sous s’ha atrevit a dir que vam fer 28 reunions al mes de febrer i no hi ha acta perquè 
nosaltres signaven unes fulles que passàvem a Intervenció on es posava el dia i a la 
reunió a la que s’assistia, no com fan vostès que presenten acta d’un Consell Escolar 
per poder cobrar la reunió, i van a la Junta de Compensació i com que hi ha acta 
també la cobren, com el que va cobrar la Sra. Íngrid Virgili per les actes del Consell 
Escolar de la Llar d’Infants. Fins avui no sabem el cobren vostès per indemnitzacions 
perquè no ens ho volen ensenyar, vostè cobra en un any el que jo cobrava en quatre 
anys com a regidor d’hisenda. Vostè li ha costat a l’ajuntament en l’any 2008 3.083 
euros cada més i amb la baixada que han fet costa 2.750 euros a l’ajuntament. La Sra. 
Paqui González va cobrar exactament el mateix que nosaltres durant el pacte i a l’any 
2008 li va costar a l’ajuntament cada mes 3.583 euros i amb la rebaixa 3.250 euros, el 
Sr. Figueiredo a l’any 2008 li costava a l’ajuntament 4.168 euros mensuals i després 
de la rebaixa 3.700 euros mil euros més que nosaltres cada mes, per lo tant si ho 
creuen convenient vagin al jutjat a denunciar el que hem cobrat il·legalment perquè 
nosaltres farem el mateix i li diré tres coses sorprenents, el mes de setembre de 2007 
el Partit Popular i el Partit dels Socialistes van muntar la moció de censura contra 
l’equip de Convergència i Unió el Sr. Figueiredo i la Sra. Paqui González quedan 
destituïts nominalment per decret del seu càrrec de Tinent d’Alcalde, i van cobrar el 
sou íntegre, també queda destituït l’assessor Jurídic el Sr. Marti i continua cobrant fins 
el desembre de 2007. 
 
La Sra. Alcaldessa dona la paraula a la Sra. Paqui González que manifesta: 
 
Durante el mes de agosto de 2007 gobernando juntos se hicieron 25 reuniones y yo no 
asistí a ninguna. 
 
El Sr. José Antonio Donoso pren la paraula i diu: 



 
A les reunions no només assisteixen regidors, també assisteixen tècnics. 
 
La Sra. Alcaldessa dona la paraula al Sr. José Luís Moreno que manifesta: 
 
Le agradecería que no utilice términos como “no se lo consiento” por qué no son 
formas, y el tema de sueldos es muy claro y hemos traído todos los sueldos, es como 
si  dice que un peón del ayuntamiento que cobra mil euros tiene un gasto de dos mil 
euros, no decir que no cobro y después asignarse reuniones que no hacían para llegar 
a esas cantidades. El otro día engañaron al pueblo en un mitin anunciando una cosa 
que luego no se hizo solo para criticar a este gobierno y van de engaño en engaño. 
 
La Sra. Alcaldessa dona la paraula al Primer Tinent d’Alcalde el Sr. Pedro Figueiredo 
que manifesta: 
 
Parlar de sous i incloure la seguretat social per inflar la xifra perquè sembli més 
escandalosa, clar que costa això el meu sou al poble però el del Sr. Pere Compte 
costa el mateix i també costava això a l’anterior legislatura, i el mateix que la regidora 
Paqui González costava l’anterior regidora Cori Virgili i tot el que és d’assistències ja 
ha quedat demostrat. I del que fa referència al setembre vostè com Regidor d’Hisenda 
havia de donar de baixa a les persones que cessaven i el de l’assessor Polític el Sr. 
Martín era un conveni signat per l’alcalde per dos anys no una contractació de càrrec 
de confiança que vostès tenien que haver rescindir i no ho van fer, i si no hagués la 
moció de censura tot hagués continuat així perquè durant els dos mesos i mig el Sr. 
Pere Compte i jo cobraven el mateix. 
 
La Sra. Alcaldessa dona la paraula al Sr. Donoso que manifesta: 
 
Nosaltres no deixarem aquest tema perquè no acceptem que ens diguin que ens hem 
quedat diners que no ens corresponien, i el regidor d’hisenda, que no vaig ser jo que 
no tenia funcions delegades, va donar instruccions de fer el decret de cessament de 
vostè i la Sra. Paqui González i del assessor que era un contracte de serveis, però 
vostès no ho van cobrar mentre nosaltres governaven sinó el 30 de setembre quan 
vostè ja era alcalde. 
 
El Sr. Figueiredo deia abans el que costava el Sr. Pere Compte abans, però ell no 
tenia les vuit hores de dedicació i no li pagava a la Seguretat Social i vostè si que li 
pagava, i vostè Sr. Moreno quan vulgui fem els números de quan vaig costar jo quatre 
anys i quan costa vostè. 
 
La Sra. Alcaldessa dona la paraula al Sr. José Luís Moreno: 
 
En el tema de asesores dígame cuantos tenían ustedes fuera, porque aquí tengo un 
pago de “assessorament” en el mes de marzo de 2006, es un señor que se llama 
Albert Benedicto Peña que le tenían asignado un sueldo de 1.700 euros brutos y que 
no estaba contratado por este ayuntamiento pero si que hacía trabajos de 
assesorament y encima le pagaban dietas y yo no he visto ningún convenio que diga 
que este señor estaba contratado. 
 



La Sra. Alcaldessa dona la paraula al Sr. José Antonio Donoso: 
 
El Sr. Benedicto va treballar per l’Ajuntament dos o tres mesos i pot preguntar al Sr. 
Secretari per la seva contractació i quines van ser les tasques que va realitzar, en 
segon lloc repassant per sobre els números ens trobem amb una factura de 2.225 
euros del Sr. Alvear que vostès deien que no treballava en aquesta casa, per 
“Planificación estratégica y expositivos de comunicación en el área de Servicios 
Sociales” un senyor que sempre han negat que treballava aquí, i han pagat uns nou 
mil euros per un “Estudi de la marca de Roda de Barà sense cap adjudicació 
administrativa” i hem pagat nou mil euros per comprovar si els punts informàtics 
funcionen bé. 
 
La Sra. Alcaldessa pren la paraula per demanar si hi ha alguna pregunta més a fer i 
seguidament dona la paraula al Sr. José Antonio Donoso: 
 
1.- Recordar que de l’últim Ple Ordinari ens faltaven tres decrets els números 1778 i 
1772 i l’annex del 1646. 
 
La Sra. Alcaldessa dona la paraula al Sr. Secretari per donar resposta al tema dels 
decrets: 
 
Aquests decrets per un error informàtic no existeixen, farem una diligència fent-lo 
constar, i l’annex al que fa referència el decret 1646 deu estar a l’expedient i mirarem 
que s’esmeni.  
 
Seguidament el Sr. José Antonio Donoso pren la paraula per continuar amb les 
preguntes pel pròxim Ple: 
 
D’aquest últim Ple Ordinari ens falta l’annex del 1859 i també demanar que quan ens 
enviïn la convocatòria ens enviïn també la relació dels decrets que vagin a Ple.  
 
2.- Demanar un decret de regidoria el 2008000730 de data 8 de maig de 2008 que és 
d’un estudi que es va encomanar sobre el comerç a Roda de Barà ja que en aquets 
moments de crisis seria molt factible poder veure’l.  
 
També hi havia un decret el 2008001266 sobre l’estudi d’accessos al Port (Plaza 
Mediterrània, Plaza Cantabria i Plaza Sant Jaume). 
 
3.- Demanar que es facin les gestions pertinents de patrimoni per que fessin un estudi 
sobre la cornisa de l’Arc de Barà que en aquets temps s’ha deteriorat bastant. 
 
Acte seguit la Sra. Alcaldessa pren la paraula per dir al Sr. José Antonio Donoso que 
ja estan avisats.     
 
4.- Recordar a la Sra. Alcaldessa que a l’últim Ple es va comprometre a estudiar de fer 
un Ple extraordinari sobre la Llar d’Infants i no ens ha contestat. 
 
Per últim justificar el que vam dir de que no ens presentaríem en aquest Ple si no ens 
facilitàvem tota la documentació que els havien demanat, hem vingut perquè sabíem 



que havien temes importants a tractar com és el del Reconeixement Extrajudicial i 
creiem que deixaríem indefensos als ciutadans que ens han votat si no ens presentem 
al Ple, però el que si que hem començat a fer es portar el tema al Jutjat de lo 
Contenciós Administratiu per denegació reiterada de vostès de ensenyar-nos el 
documents i també l’enviarem al Síndic de Greuges. 
 
Seguidament pren la paraula la Sra. Alcaldessa que manifesta el següent: 
 
Jo ja li he contestat aquest matí que els permisos d’obres els tenen tots a les actes de 
la Junta de Govern Local i si volen veure algú el tenen a la seva disposició. 
 
Perquè no demanen l’informació que els hi fa falta, o es que ho volen tot? 
 
El Sr. José Antonio Donoso pren la paraula manifestant: 
 
No ho volem tot, volem fer part per part i trimestre per trimestre, o Ple per Ple, però 
com que no ens ho donen s’ha ajuntat tot.    
 
La Sra. Alcaldessa dona la paraula al Primer Tinent d’Alcalde que manifesta el 
següent: 
 
En relació a la conferència que el seu Grup polític va fer l’altre dia voldríem fer unes 
declaracions amb respecte d’unes afirmacions que es van fer amb respecte al cos del 
Departament d’urbanisme d’aquest Ajuntament al qual es va dir que en anteriors 
governs els serveis d’urbanisme  costàvem uns quaranta mil euros a l’any i actualment 
cent setanta dos mil euros. Doncs resulta que a l’any 2003 es van contractar projectes 
per valor de dos-cents mil euros, al 2004 noranta-nou mil, al 2005 dos-cents nou mil, al 
2006 tres-cents cinquanta set mil i al 2007 cent vint-i-vuit mil euros, això suma un milió 
d’euros, més els sous, més els administratius, més el sou del regidor d’urbanisme, i 
també hem de contabilitzar el projecte del Museu de cotxes en total un milió set-cents 
cinquanta mil euros. I voldríem també que quedi clar quina és la feina dels tècnics a 
qui vostès acusen, doncs dintre dels cent setanta dos mil euros que cobren a l’any en 
aquest departament està el que costaria treure fora el treball que vostès treien i que  
ells estan fent ara. A la relació dels treballs actuals encarregats al Departament 
d’urbanisme ells han estalviat tres-cents quaranta vuit mil euros de si s’haguessin fet 
fora i l’hem de sumar la revisió econòmica del II Polígon del Eixample Residencial que 
hi havia un desfase de tres-cents mil euros o sigui parlem d’un total de sis-cents 
cinquanta mil euros d’estalvi.  
 
I per últim preguntar on està tot el que es va ingressar quan deien que hi havia anys 
que van entrar cent trenta llicències i ara no entren tantes.  
 
A continuació pren la paraula el Sr. José Antonio Donoso que manifesta: 
 
Li agraeixo que reconegui que abans hi havia un Departament d’urbanisme perquè 
vostè deia que abans no existia. 
 
Ja veurem si quan ens ensenyin la documentació es veritat que ho estan fent com 
diuen, i quan acabin les obres del Eixample ja veurem si els hi surten els números. I 



els agrairia que els números que presenten siguin fidels, l’Interventora, per l’any 2007 
va presentar un informe dient que al pressupost que es va fer era tot correcte. 
 
 
I no havent-hi més assumptes per a tractar, s’alça la sessió a les vint-i-una hores i 
trenta-cinc minuts, de la qual s’estén la present acta de quin contingut jo el Secretari 
en certifico. 
 
 
L’ALCALDESSA-PRESIDENTA,                                        EL SECRETARI, 
 
 
                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                       
 
 
Maria Teresa Huerta Hortelano                                         Jordi Reina i Gelabert 
 
 
 
 
 
       
 
 
   
 
 
 


